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GATU- OCH 
FASTIGHETSNÄMNDENS HANDIKAPPRÅD 

Protokoll nr 
6, 2004. 

 
Tid: Fredagen den 14 maj 2004 kl. 14.30-16.30. 
 
Plats: Tekniska Nämndhuset, Flemingg. 4, rum 9:036. 
 
 
Justeras: 
 
 
Ken Gammelgård                     Monicka Zachari 
 
 
Närvarande: Ken Gammelgård (ordf.), (DHR), 
Elisabet Bergvall (R), Lasse Gustafsson (NHR), Tommy 
Hagström (DHR), Katarina Härdmark-Sandström (Hjärnkraft), 
Ulf Lettermark (SRF), Gunnar Slätt (FHDBF), Hjördis Stolt 
(Astma och Allergi) och Monicka Zachari (SRF). 
 
Förhindrad: Åsa Jansson (RBU). 
 
Tjänstemän: Berit Mårtenson (§§ 1-6), Lennart Nilsson och 
Britt-Marie Salmén (§§ 1-5). 
 
Övrig: Leif Bolter (arkitekt §§ 1-5) 
 
 
§ 1. Fastställande av dagordning.  
Dagordningen fastställs på sätt som framgår av protokollet bl a 
med ärenden under punkten övriga frågor.  
 
§ 2. Justering av dagens protokoll. 
Ordföranden och Monicka Zachari utses.  
 
§ 3. Lokalers och handlingars tillgänglighet och  
användbarhet.   
Monicka Zachari framför att hon behöver utskrift med 16 
punkter på A4 papper och inte på A3. 
 
Lokalens tillgänglighet anses vara bra. Ulf Lettermark önskar 
hörslinga på kommande möten. 
 
 



 
 
§ 4. Anmälan av protokolljustering.  
Protokollet för mötet 2004-04-22 har justerats.  
 
§ 5. Synpunkter på planering av minnesmärke för Anna Lind 
på Medborgarplatsen. 
Britt-Marie Salmén och Leif Bolter informerar.  
 
Minnesmärket ska sättas upp på Medborgarhusets trappa där 
utrikesminister Anna Lind höll sitt sista tal. Den tre meter höga 
glasstatyn placeras på en trappavsats.  
 
Rådet framför följande tänkbara lösningar för att alla ska kunna 
uppfatta konstverket. 
- Belysning på och runt statyn. 
- Text på bra höjd och stora bokstäver på statyn. 
- Kompletterande information i punktskrift och relief på 

väggen vid ledstång intill statyn.  
 
§ 6.  Tillgänglighetsprojektet. 
a) Bas-programmet. 
Det meddelas att inget nytt finns att rapportera för dagen.   
 
b) Utvärdering av cykelbanor.   
Berit Mårtenson redovisar.  
 
Referensgrupper håller på att tillsättas av representanter för 
rörelsehindrade, synskadade, utvecklingsstörda, cyklister och  
äldre. Vägverket har visat intresse för utvärderingen.  
 
Rådet anser att det också bör finnas med en person som är blind 
och har ledarhund. 
 
§ 7. Inkomna protokoll anmäls. 
a) Kollektivtrafikutskottet nr 4/2004. 
Lasse Gustafsson påpekar att inget sägs om bussarnas 
tillgänglighet. Detta bör bevakas i remissen från SL (se § 9).  
 
b) SBN:s handikappråd nr 6/2004. 
Angående BAS-programmet påminner Lasse Gustafsson om att 
rådet har en del synpunkter som inte tagits med i förslaget.  
 
c) Protokollsutdrag från KS:s handikappråd ang. Anmälan av  
skrivelse från Hörselskadades förening i Stockholm om 
tillgänglighet för hörselskadade i stadens lokaler. (Nämnderna 
uppmanas att redovisa hur de tillgodoser hörselskadades behov  



 
 
 
inom sin verksamhet och om vilka åtgärder de ämnar vidta för att 
rätta till eventuella brister och när de ska vara avhjälpta). 
 
Gunnar Slätt framför att döva personers behov av insatser också 
behöver tillgodoses.  
 
Rådet önskar delta när ärendet behandlas på kontoret. 
 
§ 8. Förslag till detaljplan för kv Yxlan mm, Farsta. 
(Uppföljning). 
Avsända skrivelser till SBN och SBK hade sänts till rådet för 
kännedom.  
Anmälan godkänns.  
 
§ 9. Remiss till GFN  om SL:s trafikförändringar 2005. 
Rådets synpunkter inhämtas av kontoret.  
Rådet kommer att lyfta fram det som bör förbättras inför 2005 
med utgångspunkt från det som planeras för 2004. Rådet önskar 
ta del av, förutom Utbudsplan 2004 för buss och lokaltåg i 
Centrala regionen,  Utbudsplan för T-bana och pendeltåg. 
Rådet vill föra en diskussion om remissen med kontorets 
handläggare på nästa möte. 
  
§ 10. Citybanan. 
a) Rapport från sammanträde 11/5.  
 
Sekreteraren rapporterar att han deltagit i möte med kontoret, och 
Banverket om förslag till PM för tillgänglighet. Bl a diskuterades 
på vilket sätt synpunkter på tillgänglighet ska inhämtas. Det 
material som behandlades på sammanträdet ska också tas upp i 
Banverkets/Vägverkets handikappråd. Nödvändigheten av god 
kapacitet när det gäller hissar och toaletter, behovet av en bra 
orienterbarhet och att utrymningsvägarna görs tillgängliga 
poängterades. Stadens handikappråd lämnar synpunkter på de 
ärenden som tas upp i respektive nämnd. SBK inhämtar 
brukarnas åsikter vid gemensamma möten. Ett ytterligare möte 
kommer att hållas med Banverket 2004-08-24. 
 
Rådet utsåg Tommy Hagström och Monicka Zachari att delta.  
 
b) Kopia av skrivelse till Banverket från SBN:s  
och GFN:s handikappråd.  
 
 



 
 
 
I skrivelsen föreslås att Banverket knyter till sig representanter 
från de av Citybanans utbyggnad berörda handikappråden i 
Stockholm som tillsammans kan bevaka att tillgängligheten och 
användbarheten för funktionshindrade tillgodoses. 
 
Tommy Hagström tar kontakt med Banverket om detta och 
samråd sker med sekreteraren. 
 
c) Inbjudan från SBN:s handikappråd till möte 25  
maj kl 13.45 om detaljplaneärende delsträcka Norrmalm.  
 
Tommy Hagström och Monicka Zachari utses att representera 
rådet på detta möte. 
 
§ 11. Parkeringsbestämmelser. Uppföljning. 
Ordföranden meddelar att synpunkterna, som tagits fram av rådet 
och tillfällig arbetsgrupp, har lämnats till kontoret. 
 
Elisabet Bergvall reserverar sig mot nedanstående  stycke i 
skrivelsen med motiveringen att det finns risk för att det kan 
tolkas som att rådet godtar att avgifter införs.  
 
”Ifall avgifter ändå införs är det en förutsättning för detta att 
parkeringsautomaterna görs tillgängliga för personer med 
funktionshinder året om”. 
 
Sekreteraren rapporterar enligt uppdrag från förra sammanträdet: 
 
- Kontorets Parkeringsavdelning anser att det bör   
göras en översyn av de generella lokala   
trafikföreskrifterna för Stockholm. 
- Ett uppdrag har lämnats till kontoret av KF med anledning av 
motion om humanare regler för handikapparkering (2002:1) (utl. 
2003:31). (Dnr 325-224/2002). GFN fick i uppdrag, att i samråd 
med handikapprörelsen, ge förslag på hur handikappades 
parkeringssituation kan underlättas.  
 
Rådet förutsätter att kontoret fullgör det politiska uppdraget att 
underlätta parkeringsförhållandet för personer med 
funktionshinder och inte föreslår försämringar som det finns 
tendens till.   
 
Sekreteraren meddelar att kontakt tagits med Vägverket om 
kommunens möjlighet att ha lokala föreskrifter.  



 
 
 
Rådet avser att sända en skriftlig förfrågan till Vägverket om 
kommunernas möjligheter att ha lokala föreskrifter.     
 
§ 12. Nämnden 
a) Ärenden i nämnden 2004-05-18. 
Sekreteraren rapporterar om några ärenden som rör rådet på ett 
särskilt sätt: 
Handikappolitiskt program: 
Kontoret anser att förslaget ger en god grund för att      
staden ska nå målet att vara en stad för alla. 
Handikappaspekter inarbetas i budget- och verksamhetsplaner.  
Det behövs en bred introduktionsutbildning inom respektive 
nämnd och styrelse för politiker, handikapprådets ledamöter och 
ansvariga tjänstemän. 
Det fanns ej med någon representant för stadens bolag i 
förarbetet. 
(Text ur tjänsteutlåtandet). 
 
Rådet anser det vara viktigt att resultatet av SPO-utredningen 
inte får medföra att förslaget om Handikappolitiskt program 
ändras. Det finns nämligen förslag i SPO-utredningen som, om 
de antas, inverkar negativt på förslaget till Handikappolitiskt 
program. Rådet beslöt att uppmärksamma de politiska 
partigrupperna på detta inför nämndens sammanträde 18 maj.  
 
SLK:s tjänsteutlåtande ”Stadens upphandling som ett medel för 
att motverka diskriminering” 
GFK delar SLK:s uppfatttning att det är av väsentlig betydelse 
att Stockholms stad arbetar aktivt för att motverka att människor 
särbehandlas p.g.a. kön, etnicitet, sexuell läggning, religion eller 
annan trosuppfattning, funktionshinder, ålder mm. Genom att 
tillämpa en antidiskrimineringsklausul vid stadens upphandlingar 
skickas en tydlig signal till alla potentiella 
leverantörer/entreprenörer att de som vill göra affärer med 
Stockholms stad måste dela dessa grundläggande demokratiska 
värderingar.  
(Text ur tjänsteutlåtandet). 
 
b) Information om de politiska partigrupperna samt 
kontaktperson för majoriteten. 
 
Sekreteraren meddelar att frågor om detta har lämnats till roteln.  
 
 



 
 
 
c) Vad kan påverkas vid program, detaljplaner,  
markupplåtelser mm. (Lutningar t ex på gångvägar,  trottoarers 
bredd, angöring och parkering, gång- och cykelvägars planering, 
entrélösningar, val av växter).  
Bordläggs. 
 
d) Sammanträde med nämnden. 
Sekreteraren meddelar att förvaltningsdirektören ska tala med 
ordf. och vice ordf. i nämnden och återkomma med förslag på tid 
för möte. 
  
Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
§ 13. Representant för SRF i projektet för Stadshuset. 
Monicka Zachari lämnar frågan till SRF.  
 
§ 14. Ändrad tid för sammanträdet 3 juni. 
Rådet beslutar att hålla nästa sammanträde 10 juni.  
 
§ 15. Övriga frågor.  
a) Tillgänglig båt (Söderarm) hos Waxholmsbolaget.  
Elisabet Bergvall kontaktar ägaren till båten angående 
studiebesök och återkommer till rådet med information.   
 
b) Hotell Clarion, Skanstull.  
Rådet önskar information om läget på ett kommande 
sammanträde när det gäller hotellets tillgänglighet. 
 
c) Alfa-projektet. 
Rådet önskar information om projektet på något kommande 
sammanträde. 
 
d) Representation från DHR i rådet. 
Tommy Hagström meddelar att han lämnat DHR och anslutit sig 
till NHR. Sekreteraren får i uppdrag att kontakta HSO angående 
frågan om företrädare i råden för olika handikapporganisationer.  
  
 
 
Vid protokollet 
 
Lennart Nilsson 
Sekreterare 
 



 


